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Neziskovky nejsou bez příjmů, 
na provoz mají rychlou zálohu
Vysočina • Krajské zastupitel-
stvo rozhodlo o tom, že nezis-
kové organizace, které se starají 
o seniory a zdravotně postižené, 
dostanou třicetiprocentní zálo-
hy na dotaci z ministerstva prá-
ce a sociálních věcí. 
Tuto dotaci totiž přerozdělu-

je kraj. Právě v těchto dnech se 
ale s ministerstvem domlouvá 
na její výši, protože loni se mu 
podařilo v takzvaném námitko-
vém řízení částku navýšit. Le-
tos ministerstvo toto navýšení 
nevzalo v úvahu. Krajský rad-
ní pro sociální věci Jiří Vondrá-
ček (KDU-ČSL) tedy vede o pe-

níze pro neziskovky s minister-
svem debatu. 
Aby do jejího skončení nezůsta-

ly organizace bez peněz, zastupi-
telé rozhodli, že jim vyplatí zálo-
hy. Už je totiž jasné, jakou dota-
ci která organizace získá, proto-
že žádosti podávaly do prosince 
loňského roku. „Po stanovení ko-
nečné výše dotace ministerstvem 
připraví krajský odbor sociálních 
věcí definitivní návrh na její pře-
rozdělení. Návrh pak projedná 
zastupitelstvo. Tento postup ješ-
tě otevírá prostor pro zvýšení do-
tací v odůvodněných případech,“ 
slibuje Jiří Vondráček.

S opravami poničených silnic 
může vypomoci Evropská unie
Vysočina • Silnice druhých tříd 
mezi Jihlavou a Velkým Mezi-
říčím a Pavlíkovem a Vilémovi-
cemi a most v Jaroměřicích se 
v příštích letech dočkají celkové 
opravy. Kraj na tyto stavby po-
čítá s penězi z Bruselu.
Evropská dotace může zaplatit 

až tři čtvrtiny nákladů. Kraj te-
dy podává žádost do Společné-
ho regionálního operačního pro-
gramu. Zastupitelstvo na svém 
únorovém zasedání schváli-
lo uvolnění desítek milionů ko-

run na spolufinancování oprav. 
„Vycházeli jsme jednak ze sa-
motné potřebnosti, tedy z toho, 
zda jsou ty celkové rekonstruk-
ce potřebné. Druhým kritériem 
bylo, zda takové projekty mají 
šanci uspět, zda splňují všech-
na potřebná kritéria, která ev-
ropská pravidla vyžadují,“ zdů-
vodnil výběr náměstek hejtma-
na pro dopravu Václav Kodet 
(KDU-ČSL). Pokud kraj se žá-
dostí uspěje, mohou být práce 
hotovy do roku 2008.

Společenské akce získaly 
dotace od krajských zastupitelů
Vysočina • Zlatá lyže, žďárské 
Slavnosti jeřabin, Mezinárodní 
festival dokumentárních filmů, či 
Festival Petera Dvorského opět 
získaly finanční podporu krajské-
ho zastupitelstva. Na únorovém 
zasedání zastupitelé schválili se-
znam akcí, které podpoří a část-
ky, které organizátorům věnují. 
Ty se ale ještě mohou v průbě-

hu roku měnit, jestliže například 
organizátoři oproti očekávání do 
programu či formátu akce výraz-
ně zasáhnou. Kromě takové pod-
pory ale kraj každý rok ročně vě-
nuje miliony korun podpoře regi-
onálním kulturním, sportovním, 
či společenským aktivitám for-
mou grantových programů z Fon-
du Vysočiny.

Cyklistika je velkým tématem 
pro        budoucí rozvoj země

Vysočina • Kraj by měl do budoucna koordi-
novat rozvoj cyklistiky na svém území. Pro 
obce bude pomocníkem při hledání peněz na 
stavbu cyklistické infrastruktury a bude také 
dohlížet na to, aby se aktivity obcí a měst na 
Vysočině navzájem doplňovaly. Vyplývá to 
z národní strategie rozvoje cyklistické do-
pravy, kterou se na svém únorovém jedná-
ní zabývali krajští zastupitelé. 

Strategii vypracovalo Centrum dopravního vý-
zkumu ve spolupráci s odbornou veřejností. „Jed-
noduše řečeno to je plán, jak posílit cyklistiku 
a zlepšovat podmínky pro její provozování,“ říká 
náměstkyně hejtmana pro regionální rozvoj Marie 

Černá (SNK) a dodává: „Je dobře, že taková stra-
tegie vzniká. Už jen proto, že například zabrá-
ní tomu, aby dva subjekty uskutečňovaly stejný 

nápad.“

Školy čekají postupné změny
Vysočina • Lidé v kraji 
by měli mít v budoucnu 
usnadněný přístup ke 
vzdělání s tím, že kraj 
bude podporovat ve 
velké míře i vzdělávání 
dospělých. Znamená to 
nové bakalářské obory, 
vysoké školství a rozvoj 
krátkodobých kurzů 
pro dospělé. Vyplývá 
to z aktuální verze 
dlouhodobého záměru 
rozvoje školství, kterou 
se v únoru zabývali 
krajští radní.

Dlouhodobý záměr rozvoje 
školství je výhled na několik let 
dopředu. Vychází nejen z aktu-
álních potřeb trhu práce, ale také 
například z demografického vý-
voje, tedy počtu dětí. Naposledy 
byl na Vysočině schválený v ro-
ce 2002, nyní se aktualizuje a do 
konce roku by měla být nová ver-
ze hotová a schválená zastupitel-
stvem. 
Záměr bude mít tři základní cí-

le. Prvním je zvýšení vzdělání ve 
všech věkových kategoriích. To 
znamená právě studium pro do-
spělé a atraktivní obory pro děti. 
Druhým cílem je zvyšování kva-
lity samotného studia. Toho hod-
lá kraj dosáhnout nejen průběž-
ným dovzděláváním pedagogů, 
ale také například zaváděním mo-

derních postupů řízení škol. Tře-
tím cílem je zvýšení efektivity. 
Kromě nových, potřebných obo-
rů to znamená také lepší vybave-
ní škol. „Například vybavení po-
čítači a další výpočetní technikou 
se prudce zlepšuje. Do informač-
ních technologií kraj či stát ročně 
v posledních třech letech vložil 
řádově 20 milionů korun a napří-
klad pořízení CNC strojů do pá-
teřních strojírenských škol v kraji 
v letech 2005 a 2006 bude stát 16 
milionů,“ ilustruje postup krajská 
radní pro školství Martina Matěj-
ková (ODS).
Kromě schválení aktuální verze 

radní také hodnotili, jak se poda-
řilo splnit záměr dosavadní. By-
li prý spokojeni. „V roce 2002 
se nám třeba jevil jako důležitý 
vznik veřejné vysoké školy. V ro-
ce 2004 zahájila činnost Vyso-
ká škola polytechnická v Jihla-
vě. V Třebíči začala působit sou-
kromá Západomoravská vyso-
ká škola. Odloučená pracoviště 
veřejných vysokých škol pracují 
v Telči, Humpolci, Žďáře nad Sá-
zavou, Světlé nad Sázavou a Ob-
ratani,“ popisuje uplynulé období 
Matějková a dodává: „Prioritním 
úkolem bylo také zvýšení efekti-
vity vzdělávání. Kraj převzal od 

okresních úřadů 150 škol a škol-
ských zařízení. Nyní jich zřizu-
je 104. Snížení počtu škol bylo 
způsobeno především důslednou 
optimalizací probíhající v letech 
2003–2005. Menší střední ško-
ly byly slučovány, vznikaly pá-
teřní, oborově zaměřené školy 
v daných regionech. Je to přípra-
va na demografický pokles žáků 
přicházejících do středních škol 
z devátých ročníků základních 
škol. Od roku 2008 do roku 2012 
dojde k poklesu o jednu třetinu, 
z počtu 6300 na 4800 žáků v ka-
lendářním ročníku v kraji,“ řekla 
Martina Matějková.

Úřad zastavil vznik akciových nemocnic

„Neznamená to, že bychom 
ustali v naší práci. Pořád se sna-
žíme, aby naše nemocnice v ka-
tastrofálním systému, nastave-
ném státem, hospodařily co nej-
lépe,“ reagoval na rozhodnutí mi-
nisterstva náměstek hejtmana pro 
zdravotnictví Pavel Hájek (ODS). 
„Je vcelku jedno, jestli budou ne-
mocnice akciovými společnost-
mi, či neziskovými organizacemi. 
Zákon o neziskových zdravotnic-
kých zařízeních, který ale teď 
hrubou silou protlačuje levice, je 
natolik špatný, že by naše nemoc-
nice zničil. Přitom stále upozor-
ňujeme, že například pan posla-
nec Říha z KDU-ČSL má připra-
vený normální zákon o nezisko-
vém režimu ve zdravotnictví, to 

se ale levici do krámu moc neho-
dí a vůbec k němu nepřihlédla,“ 
doplnil Hájek.
Kraj se hodlá proti postupu mi-

nisterstva bránit. „Podáme tak-
zvaný rozklad, což česky zname-
ná, že se odvoláme,“ popsal dal-
ší postup hejtman Miloš Vystrčil 
(ODS). 

Levice je spokojená
Podnět ke správnímu řízení dali 

ministerstvu vnitra zastupitelé za 
ČSSD a KSČM. Ti jsou naopak 
s rozhodnutím pražských úřed-
níků spokojeni. „Ani poukaz na 
zjevný rozpor navrženého usne-
sení se zákonem většina nevzala. 
Důvěru nezískal ani odpovědný 
návrh s přijetím usnesení počkat, 

věci vyjasnit, neukvapovat se. 
Problémem protestujících zastu-
pitelů nebyla okolnost, že by se 
nevyjadřovali dostatečně věcně 
nebo srozumitelně, ani to, že by 
jim navrhovatelé vzniku obchod-
ních společností v nemocnicích 
dostatečně neporozuměli. Pro-
blémem bylo, že koalice se svo-
ji vůli rozhodla prosadit dřív než-
li bylo vůbec nějak argumentová-
no,“ zdůvodnil rozhodnutí levico-
vé části zastupitelstva Drahoslav 
Oulehla (KSČM) s tím, že analý-
zy a právní rozbory už kraj přišly 
na velké peníze. „Jen účty za roz-
bory a právní pomoc dosáhly do 
konce loňského roku na dva mili-
ony korun a přitom tato drahá po-
učení měla nás přesvědčit o opa-
ku, než bylo rozhodnuto dozoro-
vým orgánem. Platili jsme něco, 
co pravda nebylo, zbytečně,“ do-
plnil Oulehla. 

Poradenství bylo nutné
To ale náměstek Hájek odmítá: 

„Přesněji řečeno jsme dosud za-
platili asi 37.000 korun a ne dva 
miliony, další úhrady za provede-
nou práci jsou v jednání. Nepla-
tili jsme však zbytečně. Celá věc 
není definitivně uzavřena a v kaž-
dém případě jsme pomoc potře-

bovali a nejednalo se pouze o po-
moc právní. Nejde totiž o prodej 
nepotřebného čtverečního metru 
pozemku, jedná se o to, jestli se 
nám podaří na Vysočině zachovat 
lékařskou péči v pěti krajských 
nemocnicích. A to se nám dosud 
dařilo, i když nám nemocnice 
stát předal v tak žalostném stavu, 
že jsme je dva roky zachraňovali 
před krachem. Teď, když se nám 
povedlo přivést je k normálnímu 
fungování, práce nekončí.“
Také hejtman Miloš Vystrčil si 

nemyslí, že by dosavadní práce 
kolem vzniku obchodních spo-
lečností byla zbytečná. „Nelíbí se 
mi, jak se opozice v krajském za-
stupitelstvu snaží situaci okolo ne-
mocnic neustále politizovat. Po-
kud bude schválen kvalitní zákon 
o neziskových nemocnicích, což 
však nelze říci o návrhu, předlo-
ženém v parlamentu levicí, nevi-
dím důvod, proč by naše nemoc-
nice nemohly fungovat jako nezis-
kové organizace. Je dobré si při-
tom zároveň uvědomit, že kdyby 
se tak stalo, potom musí být stejně 
provedena inventarizace a mož-
ná i odhady majetku, tedy čin-
nosti, které máme dnes objednány 
u opozicí kritizované poradenské 
firmy,“ reagoval Miloš Vystrčil.

Vzdělávání je celoživotní proces, který začíná symbolickým zápisem do první třídy. Foto: Luboš Pavlíček

Na dobrém hospodaření kraje 
vydělají především malé vesnice
Vysočina • Dotace obcím na vo-
dohospodářské stavby či ochra-
nu jejich nemovitého majetku, 
nebo úhrady probíhajících sta-
veb. Tak kraj využije část pře-
bytku svého hospodaření z loň-
ska. Rozhodlo o tom krajské za-
stupitelstvo na svém únorovém 
zasedání. Kraj opět loni hospo-

dařil velmi dobře a skončil rok 
s přebytkem. Dosud není hotové 
celé závěrečné vyúčtování, ale 
reálný odhad zní, že přebytek 
dosáhne zhruba 150 milionů ko-
run. Zastupitelé proto rozhodli, 
že už nyní mohou část přebytku 
využít a schválili rozdělení asi 
21 milionů korun.

SEZNAM AKCÍ PŘÍMO PODPOŘENÝCH ZASTUPITELSTVEM VYSOČINY:

akce příspěvek 

Festival Petra Dvorského – festival vážné hudby 500.000

Zlatá lyže 2007 (Viessmann FIS World cup) 700.000

10. Mezinárodní festival dokumentárních filmů 300.000

Slavnosti jeřabin 50.000

Soutěž základních škol Paragraf 11/55 245.000

Vysočina/Praha • Ministerstvo vnitra, řízené 
lídrem kandidátky sociální demokracie na 
Vysočině Františkem Bublanem, pozastavilo 
usnesení krajského zastupitelstva Vysočiny 
o schválení zakladatelských listin a stanov 
pěti akciových společností. Ty hodlá krajské 
zastupitelstvo zřídit za účelem provozování 
zdravotní péče v pěti krajských nemocnicích.

Kurzy ukážou, jak získat peníze z Evropy

První únorový víkend už pro-
běhl ve vzdělávacím centru Eru-
dito v Lukách nad Jihlavou prv-
ní kurs, nazvaný Základy struk-
turální a regionální politiky EU. 
„To, že se toto naše první škole-
ní uskutečnilo právě ve vzděláva-

cím centru Erudito v Lukách nad 
Jihlavou, je pro potenciální bu-
doucí žadatele o podporu z fon-
dů EU inspirující. Centrum bylo 
vybudováno za finanční podpory 
Evropské unie v rámci Společné-
ho regionálního operačního pro-

gramu a EU podpořila i vzdělá-
vací programy, které se tam kaž-
dý týden konají. Je dobré vidět 
na vlastní oči, jak peníze z Ev-
ropské unie pomáhají – na mís-
tě staré nepotřebné budovy sto-
jí nyní zrekonstruované, moder-
ní vzděláva-
cí centrum 
a lidé ze ši-
rokého oko-
lí zde mají možnost zdarma zvy-
šovat svoji kvalifikaci,“ vysvět-
lila náměstkyně hejtmana pro 
regionální rozvoj Marie Černá 
(SNK).

Podobný kurz proběhl i v Tře-
bíči, Žďáru nad Sázavou, Hav-
líčkově Brodě a Pelhřimově. Na-
vazovat postupně budou i kurzy 
o samotném sestavování žádos-
tí, ekonomice projeků, právních 
otázkách a také o zpětné kont-

role. „Kur-
zy jsou bez-
platné a je-
jich absol-

venti získají ty nejpodrobnější 
a nejaktuálnější informace,“ do-
plnila Marie Černá. Veškeré in-
formace kraj zveřejnil na adrese 
www.partnerstvi-vysocina.cz.

Luka nad Jihlavou • Jak získat evropské peníze, 
jak s nimi naložit a kde najít informace. To jsou 
hlavní přínosy cyklu přednášek a seminářů, které 
pro žadatele o dotace z evropských fondů připravil 
jak v rámci rozsáhlého projektu Partnerství pro 
Vysočinu.

www.partnerstvi-vysocina.cz

Vzdělávat se mají nejen děti, ale celý život i dospělí a průběžně také samotní učitelé
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